

*Palestinian Center
For Public Opinion*



المركز الفلسطيني
لاستطلاع الرأي

Poll No. 140
2005

Date: 03 August

Dear Madam,

Dear Sir,

This survey aims at revealing the attitudes of the Palestinian People towards certain topics including the disarmament of the Palestinian refugees of Lebanon, the personal security of the Palestinian citizen, the probability of the emergence of a third political trend in the Palestinian territories, the legislative elections and Democracy.

Please feel quite free to contact us if you have further questions. We will be pleased to have your comments.

Yours faithfully

Dr. N. Kukali
Director of the PCPO

In the latest public opinion poll prepared by Dr. Nabil Kukali and published by the Palestinian Center for Public Opinion (PCPO):

An overwhelming majority (82.9%) of the respondents are worried at different degrees about their personal security.

A plurality (57.8%) of the participants but to various degrees support the emergence of a third political trend in the Palestinian territories.

A great majority (63.7%) of the Palestinians support the opinion to carry out the legislative Council Elections on the twentieth of January, 2006.

A substantial majority (47%) of the respondents support to various degrees the disarmament of the Palestinian refugees of Lebanon.

(37.4%) would vote for Fateh , and (26.9%) for Hamas in the coming PLC elections.

From Majd Kokaly – Information Section

In the latest poll prepared by **Dr. Nabil Kukali** and published by the Palestinian **Center for Public Opinion (PCPO)** in the period from (20–26) of July, 2005 during different working hours, a random sample of (828) Palestinian adults over 18 years was included, representing the various demographic models of the Palestinian society in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip.

“All interviews took place on the basis of random choices of respondent’s homes, i.e. face to face”, **Elias Kukali**, from the Public Relations Office at PCPO, said. The choices were taken from a total of (120) election sites. These election sites are randomly chosen by using the method of the simple random sample. These sites in turn were the beginning of the random sample choice made from that regions in accordance with PCPO’s long experienced methodology. The sampling error throughout the survey is found at ($\pm 3.4\%$). **Elias Kukali** added "the percentage of female respondents was (47.8%) whereas that of the male respondents reached (52.2%). He stated that the distribution of the random sample among the residential areas of the respondents was (63.2%) in the West Bank, incl. East Jerusalem, and (36.8%) in Gaza Strip. The average age of the random sample of the respondents was (33.5) years.

Dr. Kukali, the **Director** of Palestinian Center for Public Opinion said that this survey reveals that the most significant results of this survey was that a large percentage of the Palestinians were worried about their personal security. This percentage amounted to (82.9%), which means an increase of (13.4%) in comparison to the previous survey conducted on June 20, 2005. Additionally, the promise to disarm the Palestinian refugees of Lebanon which President Abu Mazen committed himself to was supported by the respondents. Dr. Nabil Kukali added that about two thirds of the respondents supported the protrusion of a third political trend in the Palestinian Society other than the movements of HAMAS and FATEH. The rise in the percentage of those who supported the emergence of a third political trend can be ascribed to the situation of intensive frustration prevailing in the Palestinian Society as a result of the conduct of the two main rivals: HAMAS and FATEH, mainly following the recent deplorable events in GAZA Strip.

Dr. Kukali said the results of the poll were as follows:

1) To what extent are you worried about your personal security?

Response	June 20, 2005	03 August 2005
1. Too much worried	23.9%	35.9%
2. Worried	45.6%	47.0%
3. Not so much worried	23.2%	11.9%
4. Not worried at all	6.3%	3.4%
5. Don't know.	1.0%	1.8%

2) The Donia Al Watan Website said that President Mahmoud Abbas committed himself to disarm the Palestinian refugees of Lebanon if the Lebanese government asks him to do so. Do you agree with this commitment?

Response	03 August 2005
1. Strongly agree	16.0%
2. Somewhat agree	31.0%
3. Somewhat disagree	24.8%
4. Strongly disagree	21.2%
5. Don't know.	7.0%

3) Do you think that it's the right of the Palestinians and Israelis to live in peace and security, or not?

Response	Nov 4-8,2004	03 August 2005
1. Yes	54.7%	64.7%
2. No	28.8%	31.1%
3. Don't know	16.5%	4.2%

4) Certain informative sources mentioned that the new appointment for the Legislative Council Elections could be January the 20th of 2006, Do you support this suggestion?

Response	03 August 2005
1. Strongly support	26.6%
2. Somewhat support	37.1%
3. Somewhat don't support	18.9%
4. Strongly don't support	15.0%
5. Don't know / refuse.	2.4%

5) People have recently talked about the necessity of the emergence of a third political trend in the Palestinian society other than HAMAS and FATEH, do you agree with this tendency?

Response	03 August 2005
1. Strongly agree	24.1%
2. Somewhat agree	33.7%
3. Somewhat disagree	19.9%
4. Strongly disagree	17.7%
5. Don't know.	4.6%

6) If elections were being held today, which political party would you vote for?

1. People's party	1.0%	9. Palestinian Liberation Front	0.1%
2. The popular front for the liberation of Palestine (PFLP)	4.1%	10. Arab Liberation Front	0.2%
3. Fatah	37.4%	11. Liberation (Tahreer) Party	0.1%
4. Hamas	26.9%	12. Independents	12.0%
5. The democratic front of the liberation of Palestine (DFLP)	2.3%	13. The Palestinian National Initiative	3.3%

6. The Islamic jihad	5.7%	14. Other:	0.4%
7. FIDA	2.1%	15. None of the above	4.2%
8. popular struggle (nidal) front	0.2%		

7) What is the probability, according to your opinion, that peace will be achieved at present with the Israelis? The answer should be between

(0 – 100 %). The arithmetic average was found at (40.6%)

8) Democracy in the territories of the Palestinian Authority:

Responding to the question: “Up to which extent do you believe that the PA territories are a democratic country?”. Please give grades from 1 – 10, whereby figure (1) means the highest degree of democracy. (10) means just the start of the path towards democracy and figure The average of the “democracy standard” was determined at (5.1), which means the Palestinian territories didn’t reach yet the middle of the path towards exercising the best forms of democracy.

9) Content with Life

To which degree are you content with your life in general ?” whereby it is said that (1) means “very discontent” and going ahead up to (10), which means “very content”. The arithmetic average of the degree of “content with life” was found at (5.5).

10) Newspaper sources mentioned that the Palestinian Authority may grant a license to another cellular-phone (Handy) company to enter the Palestinian market to be a competitor to Jawwal Co. Do you support this intention, or not?

Response	03 August 2005
1. Strongly support	47.2%
2. Somewhat support	31.0%
3. Somewhat don’t support	11.7%
4. Strongly don’t support	7.3%
5. Don’t know	2.8%

11) How do you spend your free time this summer?

Response	03 August 2005
1. family visits	49.3%
2. visiting tourist sites	13.2%
3. looking for a job	18.0%
4. traveling abroad	7.4%
5. reading	5.4%
6. in other activities.	6.7%

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali
Tel: 00970 2 277 4846, Telfax: 00970 2 277 2034
Mobile: 00970 547 216 643 / 00970 599 726 878
Email: kukali@p-ol.com

*Palestinian Center
For Public Opinion*



**المركز الفلسطيني
لاستطلاع الرأي**

Poll No. 140
2005

Date: 03 August

في أحدث استطلاع سياسي أعده الدكتور نبيل كوكالي

(47.0%) يؤيدون بدرجات متفاوتة سحب الأسلحة من مخيمات اللاجئين في لبنان.

(82.9%) قلقون بدرجات متفاوتة على أمنهم الشخصي.

(57.8%) يؤيدون بدرجات متفاوتة بروز تيار سياسي ثالث في الساحة الفلسطينية.

(63.7%) يؤيدون إجراء انتخابات المجلس التشريعي في 20 / 1 / 2006.

(37.4%) سيصوتون لحركة فتح، (26.9%) سيصوتون لحركة حماس في الانتخابات التشريعية.

بيت ساحور: من مجد كوكالي - الدائرة الإعلامية

في أحدث استطلاع للرأي أعده الدكتور نبيل كوكالي ونشره المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) وتم تنفيذه خلال الفترة (20-26) تموز 2005، و شمل عينة عشوائية حجمها (828) شخصاً، ويمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية وقطاع غزة فوق سن 18 عاماً.

و صرح الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي أن أهم ما جاء في هذا الاستطلاع أن نسبة عالية من الفلسطينيين قلقون على أمنهم الشخصي إذا وصلت هذه النسبة إلى (82.9%) أي بزيادة مقدارها (13.4%) مقارنة باستطلاع سابق أجرى في 20 حزيران 2005. وأضاف أن هناك تأييداً لتعهد أبو مازن بنزع سلاح المخيمات الفلسطينية في لبنان إذا طلبت الحكومة اللبنانية منه ذلك. وبين د. كوكالي أن ثلثي الجمهور الفلسطيني يؤيدون بروز تيار سياسي ثالث داخل المجتمع الفلسطيني بين توجهات حركة حماس و حركة فتح. وأشار إلى أن ارتفاع هذه النسبة يمكن إرجاعه إلى حالة الإحباط الشديدة السائدة في المجتمع الفلسطيني من التيارين الكبيرين وخاصة بعد ما جرى من أحداث مؤسفة مؤخراً في غزة.

و قال الياس كوكالي من العلاقات العامة في المركز إنه تم إجراء كافة المقابلات في هذا الاستطلاع داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز وقد تم اختيارها من (120) موقعاً. وبين الياس كوكالي أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت (±3.4%)، و أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذا الاستطلاع بلغت (47.8%)، في حين بلغت نسبة الذكور (52.2%)، و قال أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي:

(63.2%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (36.8%) من قطاع غزة. و بلغ متوسط أعمار العينة (33.5) سنة.

الأمن الشخصي

ورداً على سؤال " إلى أي درجة أنت قلق على أمنك الشخصي؟ " أجاب (35.9%) قلق جداً،

(47%) قلق، (11.9%) لست قلقاً إلى هذا الحد،

(3.4%) غير قلق أبداً، (1.8%) أجابوا " لا أعرف ".

سحب الأسلحة من مخيمات لبنان

وحول سؤال " ذكرت صحيفة (دنيا الوطن) أن الرئيس محمود عباس تعهد بنزع سلاح المخيمات الفلسطينية في لبنان " إذا طلبت الحكومة اللبنانية ذلك " هل تؤيد ذلك أم لا؟" أجاب (16%) أويده بشدة، (31%) أويده إلى حد ما، (24.8%) لا أويده إلى حد ما، (21.2%) لا أويده بشدة، (7%) أجابوا " لا أعرف " .

الأحزاب السياسية

وجواباً على سؤال " يدور الحديث في الآونة الأخيرة عن ضرورة بروز تيار سياسي ثالث داخل المجتمع الفلسطيني بين توجهات حركة حماس و حركة فتح. هل توافق على هذا الطرح أم لا؟" أجاب (24.1%) أوافق بشدة، (33.7%) أوافق إلى حد ما، (19.9%) لا أوافق إلى حد ما، (17.7%) لا أوافق بشدة، (4.6%) أجابوا " لا رأي لدي".

و حول سؤال " لو جرت انتخابات سياسية في الأراضي الفلسطينية، فلمن ستمنح/ين صوتك من المرشحات و المرشحين " أجاب (1.0%) منهم لحزب الشعب، (4.1%) للجهة الشعبية، (37.4%) لفتح، (26.9%) لحماس، (2.3%) للجهة الديمقراطية، (5.7%) للجهاد الإسلامي، (2.1%) للاتحاد الديمقراطي (فدا)، (0.2%) لجهة النضال الشعبي، (0.1%) لجهة التحرير الفلسطينية، (0.2%) لجهة التحرير العربية، (0.1%) لحزب التحرير، (3.3%) للمبادرة الوطنية الفلسطينية، (12.0%) لمستقلين و مستقلات، (0.4%) لغير ذلك، (4.2%) لا أحد مما سبق.

السلام مع الإسرائيليين

وجواباً على سؤال " هل تعتقد/ين أن من حق الفلسطينيين و الإسرائيليين العيش بسلام و بأمن أم لا " ؟ أجاب (64.7%) بالإيجاب، (31.1%) بالنفي، (4.2%) أجابوا " لا أعرف".

ورداً على سؤال " ما هو حسب رأيك، احتمال أن يحدث سلام مع الإسرائيليين في الوقت الحاضر؟ الرجاء الإجابة من (0 – 100) % ، كانت النتيجة أن قيمة المتوسط الحسابي بحدوث السلام مع الإسرائيليين هو (40.6%).

الديمقراطية في المناطق السلطة الفلسطينية:

و جواباً على سؤال " إلى أي مدى تعتقد إن مناطق السلطة الفلسطينية بلد ديمقراطي ؟ الرجاء الإجابة من (1-10) حيث يمثل الرقم (1) أنه في بداية الطريق نحو الديمقراطية و رقم (10)

بأنه بلد ديمقراطي لأبعد الحدود؟ وكانت النتيجة أن قيمة المتوسط الحسابي لمستوى الديمقراطية هو (5.1) درجة أي أن مناطق السلطة الفلسطينية لم تتعد منتصف الطريق نحو ممارسة الديمقراطية.

موعد انتخابات المجلس التشريعي:

وحول سؤال " ذكرت مصادر إعلامية عن إمكانية تحديد موعد انتخابات المجلس التشريعي في 20 كانون الثاني 2006 هل تؤيد إجراء هذه الانتخابات بهذا التاريخ أم لا؟" أجاب (26.6%) أؤيد بشدة، (37.1%) أؤيد إلى حد ما، (18.9%) لا أؤيد إلى حد ما، (15%) لا أؤيد بشدة، (2.4%) أجابوا " لا أعرف".

الرضا عن الحياة

ورداً على سؤال " كم أنت راضٍ عن الحياة بصورة عامة؟ (1) غير راضٍ إلى (10) راضٍ؟" كانت النتيجة أن قيمة المتوسط الحسابي للرضا عن الحياة هو (5.5) درجة.

قضاء أوقات الفراغ:

وحول سؤال " كيف تقضي أوقاتك فراغك في فصل الصيف الحالي:" أجاب (49.3%) زيارات عائلية، (13.2%) زيارة مناطق سياحية، (18%) البحث عن العمل، (7.4%) السفر للخارج، (5.4%) المطالعة، (6.7%) أجابوا " غير ذلك".

شركة محمول منافسة

ورداً على سؤال " ذكرت مصادر صحفية أن السلطة الفلسطينية قد تسمح لشركة محمول (تقال) أخرى لدخول السوق الفلسطينية لتكون منافسة لشركة جوال، هل تؤيد هذا الاتجاه أم لا؟" أجاب (47.2%) أؤيد بشدة، (31.0%) أؤيد إلى حد ما، (11.7%) لا أؤيد إلى حد ما، (7.3%) لا أؤيد بشدة، (2.8%) أجابوا " لا رأى لدي".

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Telfax: 00970 2 277 2034

Mobile: 00970 547 216 643 / 00970 599 726 878

Email: kukali@p-ol.com